
Prezydent Krosna ogłosił nowy przetarg na budowę trybuny na stadionie 
przy ul. Legionów. Nie będzie już tak spektakularna, jak zapowiadano w 
ubiegłym roku, gdy do inwestycji przekonano radnych. Obecna zmiana 
planów nie była zatwierdzana przez Radę Miasta. 
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Czytaj str. 2

– Jan Stapiński
Kim był Jan Stapiński? Dzisiaj jest patronem 
jednej  z ulic w Krośnie. Co o nim wiemy? 

Czytaj str. 4

Zmiany w Radzie Miasta
Radny Zbigniew Ungeheuer opuścił krośnieński samorząd. 
Teraz pełni funkcję Honorowego Konsula Węgier na Pod-
karpaciu. Równocześnie okazało się, że mieszkańcy nie byli 
właściwie poinformowani o składzie największego Klubu w 
Radzie Miasta. W tej sprawie będziemy zadawać dalsze py-
tania. 

Czytaj str. 6

Wieczór francuski 
w Dworze Kombornia

O niezwykłym pomyśle na prezent na Dzień Kobiet 
przeczytacie na stronie 7. 

Patroni naszych ulic

Wydanie 
online!

Podoba Ci się to co robimy? Wesprzyj KrosnoSferę!
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Stadion pod lupą: co z nową trybuną? 

Na rozbudowę try-
buny przeznaczo-
no 17 mln. złotych. 
Kwota okazała się 

za mała dla realizacji pełne-
go zakresu planowanej in-
westycji. Żaden z oferentów 
w przetargu nie mieścił się w 
tych kosztach, wyceniając in-
westycję na przynajmniej 19 
mln złotych. 

Władze miasta zdecydowa-
ły się ogłosić kolejny przetarg, 
ale rezygnując z wielu funk-
cji. Będzie też mniej miejsc 
dla kibiców i mniej miejsc 
parkingowych niż zakładano. 
Zrezygnowano z zadaszenia 
trybuny i możliwości jego wy-
konania w przyszłości, nie bę-
dzie też zapowiadanych ekra-
nów dźwiękochłonnych. 

Niełatwa inwestycja
Przekonanie radnych do 

przeznaczenia 17 milionów 
na trybunę nie było łatwe. 
Początkowo projekt miał ne-
gatywną opinię komisji. Ob-
rady Rady Miasta Przerwano 
i wznowiono po kilku dniach. 
Część radnych nie kryła swo-
ich wątpliwości. Pojawił się 
tez szokujący pomysł jednego 
radnego „naradzenia się poza 
sesją”, tak by na sesji „nie 
zadawać kontrowersyjnych 
pytań”. Argumentami za in-
westycją była między innymi 
konieczność spełnienia wy-

mogów Związku Motorowe-
go oraz ograniczenie hałasu 
uciążliwego dla okolicy.

To nie jest 
decyzja radnych
Obecna decyzja o ogranicze-

niu zakresu inwestycji NIE jest 
decyzją Rady Miasta. Warto 
podkreślić, że radni wyrażając 
zgodę na wydanie 17 milio-
nów opowiadali się za krytą 
trybuną i za ekranami dźwię-
kochłonnymi. Rezygnacja z 
tych elementów nie była kon-
sultowana na obradach Rady. 
Zaskakujące w tym jest stwier-
dzenie, że pomimo zmniej-
szonego zakresu, inwestycja 

nadal będzie spełniać wymogi 
Związku Motorowego. Zatem 
powstaje pytanie, czy pod-
czas obrad we wrześniu i paź-
dzierniku radnych nie wpro-
wadzano w błąd, mówiąc, że 
planowany zakres wynika z 
wymogów PZM? 

Co z tym hałasem? 
Trzeba też podkreślić, że 

inwestycja, na którą Rada wy-
raziła zgodę w październiku 
ubiegłego roku, była dedy-
kowana nie tylko kibicom i 
klubom sportowym. Dzięki 
ekranom dźwiękochłonnym 
miała ograniczyć uciążliwość 
dla mieszkańców, którzy nie 

W październiku media obiegła informacja o podjęciu decyzji dotyczącej budowy spektakularnej trybuny na 
stadionie przy ul. Legionów. Jedną z jej funkcji miało być ograniczenie hałasu uciążliwego dla okolicy. Oka-
zało się, że miasto na ten cel zabezpieczyło zbyt skromne środki. Nowa trybuna ma być pozbawiona wielu 
funkcji, w tym ekranów dźwiękochłonnych.

zawsze są kibicami, a zawo-
dy rozgrywane w weekend 
(a także treningi w inne dni), 
zakłócają ich odpoczynek. 
Władze Krosna posiadają spe-
cjalistyczny raport dotyczący 
przekroczenia norm hałasu w 
związku z zawodami żużlowy-
mi. Wynika z niego, że normy 
hałasu są przekraczane nie 
tylko przez start motocykli, 
ale i przez zapowiedzi spike-
ra, puszczaną muzykę czy do-
ping kibiców. Przekroczenie 
dopuszczalnych norm nastę-
puje już przed zawodami, w 
związku z muzyką puszczaną 
przez godzinę, gdy na miejsce 
przybywają kibice. Rezygna-

cja z ekranów dźwiękochłon-
nych wydaje się nieuzasad-
niona, biorąc pod uwagę, że 
zawody utrudniają wypoczy-
nek okolicznym mieszkań-
com. Jest to co prawda jeden 
wieczór, ale dla wielu osób, 
to jest właśnie ten jeden wol-
ny wieczór w tygodniu, kiedy 
pragną spokoju. Fakt, że nor-
my hałasu są przekroczone, 
co potwierdzają profesjonal-
ne pomiary, sprawia, że nie 
mamy do czynienia tylko z 
subiektywnym odczuciem, a 
pretensje mieszkańców na-
leży uznać za uzasadnione. 
Nie zapominajmy, że ekrany 
miały tłumić też hałas zwią-
zany z treningami żużlowców 
na stadionie. Tym samym 
poprawiałyby komfort miesz-
kańców także w inne dni, nie 
tylko podczas zawodów. 

Można też zauważyć, że 
także po zawodach normy ha-
łasu są przekraczane w związ-
ku ze zwiększonym ruchem 
ulicznym, gdy kibice niemal 
równocześnie pouczają oko-
liczne parkingi. Trwa to przez 
około godzinę. 

Piotr Dymiński

Ruszył „Monitoring na cztery łapy”!

Podpisaliśmy umowę na 
realizację projektu „Mo-
nitoring na cztery łapy”. 

Projekt ma na celu monitoring 
działań związanych z realizacją 
przez gminy zadań z zakresu 
przeciwdziałania bezdomności 
zwierząt. Celem projektu jest 
także poprawa działań i upo-
wszechnienie dobrych praktyk 
w zakresie przeciwdziałania 
bezdomności zwierząt oraz po-
prawa bezpieczeństwa miesz-
kańców i bioróżnorodności. 

Nie chodzi tylko o „kolejny pro-
jekt dla zwierząt”, z realizacji 
inicjatywy skorzystać mają tak-
że ludzie. 

– Ograniczenie bezdomności 
zwierząt, to działanie na rzecz 
bezpieczeństwa ludzi. Pies może 
ugryźć, kot może podrapać, a 
to może wiązać się z groźnymi 
chorobami. Bezdomne psy mogą 
zbierać się w sfory realnie zagra-
żające życiu ludzi – podkreśla 
Piotr Dymiński z Fundacji Pa-
sjonauci. 

W ramach projektu odbędą 
się szkolenia z obszarów tema-
tycznych związanych z pro-
jektem dla aktywistów i ak-
tywistek oraz zrealizowana 
zostanie kampania proeko-
logiczna. Pierwsze szkolenia 
zaplanowaliśmy na soboty 12 
i 19 marca. Zapraszamy człon-
ków organizacji, które zajmu-
ją się pomocą zwierzętom, 
lokalnych niezrzeszonych ak-
tywistów, a także urzędników 
i samorządowców. Tematyka 

pierwszych szkoleń związana 
będzie z zagadnieniami praw-
nymi, obowiązkami gminy, 
możliwościami jakie mają 
obywatele. Szkolenia prze-
prowadzone będą „hybrydo-
wo”, częściowo stacjonarnie, 
w Krośnie, będzie można też 
połączyć się z nami „online”. 
Zainteresowanych spotka-
niami zapraszamy do kontak-
tu: tel: 721 730 663 lub przez 
e mail: pasjonauci.org@gmail.
com 

– Czasem wystarczy odrobina 
dobrej woli i chęć skorzystania 

Projekt realizowany jest w ramach 
„Programu Aktywni Obywatele 
– Fundusz Regionalny realizowany 
jest przez konsorcjum w składzie: 
Fundacja Rozwoju Demokracji Lo-
kalnej (lider), Fundacja Edukacja 
dla Demokracji i Fundacja Rozwo-
ju Społeczeństwa Informacyjnego. 
Projekt fi nansowany przez Islandię, 
Liechtenstein i Norwegię z Funduszy 
EOG w ramach Programu Aktywni 
Obywatele – Fundusz Regionalny. 
Obszar 3. Budowanie kultury de-
mokratycznej i zaangażowania oby-
watelskiego na poziomie lokalnym, 
w tym kwestie związane z ochroną 
środowiska.

Pasjonauci

Jest nam niezmiernie miło poinformować, że ruszyliśmy z realizacją projektu 
„Monitoring na cztery łapy”. O zakwalifi kowaniu naszego pomysłu do dofi nanso-
wania informowaliśmy już w ubiegłym roku. 

z narzędzi prawnych, żeby zro-
bić coś dobrego. W ten sposób 
w gminie Iwonicz-Zdrój ura-
towana została Kaktus, nasza 
„ambasadorka monitoringu 
na cztery łapy” – dodaje Piotr 
Dymiński. 
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Patriotyzm konsumencki 
w Stowarzyszeniu „Swojak”

FS: Panie prezesie, czym 
jest patriotyzm konsumen-
cki i gospodarczy? Czy są 
to pojęcia tożsame?

KS: Patriotyzm konsumen-
cki to postawa polegająca na 
preferowaniu przy zakupach 
produktów krajowych, regio-
nalnych i lokalnych. Patrio-
tyzm gospodarczy to pojęcie 
szersze, gdyż uwzględnia 
również aktywność państwa, 
które w przetargach pub-
licznych preferuje krajowe 
fi rmy. Takie działanie może 
mieć pozytywne efekty, lecz 
nie musi, a często wręcz 
bywa wyłącznie przejawem 
marnotrawienia pieniędzy 
podatnika, bądź zwyczajnej 
korupcji.

FS: Czy jest pan prywat-
nie konsekwentnym pa-
triotą konsumenckim?

KS: Wprawię Państwo w 
osłupienie, ale nawet ja nie 
jestem konsekwentnym pa-
triotą konsumenckim. Cza-
sami po zakupy również 
chodzę do zagranicznych 
sieciówek. Bez sentymentów 
kupuję również to, czego 
nie produkuje się w naszym 
kraju. Poprzez patriotyzm 
konsumencki nie rozumiem 
bezkrytycznego wspierania 
krajowych fi rm, całkowicie 
ignorując cenę oraz jakość 
produktu. Zawsze jednak, 
kiedy mam taką możliwość, 
wspieram lokalnego przed-
siębiorcę. Nigdy nie chodzę 
do fast-foodów. Wspieram 
miejscowych rolników, 
drobne sklepy z warzywami, 
piekarnie, cukiernie i ma-
sarnie. Trzymam pieniądze 
w polskim banku. Tak właś-
nie rozumiem bycie patriotą 
konsumenckim.

FS: Dlaczego w takim wy-
padku warto być patriotą 
konsumenckim?

KS: Niektórzy przedsię-
biorcy zajmujący się eks-
portem mówią, że patrzą 
niechętnie na patriotyzm 
konsumencki. Zwyczajnie 
boją się sytuacji, w której 

zagranica przestanie naby-
wać ich produkty, z przy-
czyn ideologicznych. Takie 
stawianie sprawy może jed-
nak być uznane za swoiste 
odwracanie kota ogonem. 
Zachodni klient i zachodni 
politycy zawsze wspierają 
swojego, natomiast import 
traktowany jest tam raczej 
jako smutna konieczność. 
Mogę podać na to dziesiątki 
przykładów.

Kiedy wybuchł kryzys, Fiat 
zamknął w Polsce swoją naj-
bardziej rentowną fabrykę, 
by ratować własny rynek 
pracy. Francuski minister rol-
nictwa S. Le Foll nawoływał 
do kupowania francuskiego 
mięsa i mleka ze względu 
na załamanie ekonomiczne. 
Gdy tylko nie kupiliśmy kil-
kunastu śmigłowców marki 
Caracal, rozpętano burzę. 
Aby robić interesy w Niem-
czech, każdy polski przed-
stawiciel handlowy musi 
przyjechać na rozmowę nie-
mieckim autem – i jest to do-
brze widziane.

We wszystkich bogatych 
krajach, takich jak Niemcy, 
Francja czy Japonia, wszel-
kie badania potwierdzają 
istnienie silnego patrioty-
zmu konsumenckiego wśród 
członków społeczeństwa. 
Przyjrzyjmy się ostatniej 
kampanii prezydenckiej 
w USA. Prezydent Donald 
Trump, oprócz hasła „Let’s 
make America Great Aga-
in”, posługiwał się hasłem 
„Buy American – Hire Ame-
rican”. Skoro więc każdy 
dba o swój własny biznes, 
dlaczego mamy być w tym 
gorsi? Polska nie powinna 
być „papugą” narodów; nie 
powinna być również epi-
gonem wszystkiego tego, co 
zachodnie. Polska powinna 
być wolnym i niezależnym 
krajem, który potrafi  znaleźć 
swoje miejsce w zglobalizo-
wanym świecie oraz zgloba-
lizowanej gospodarce. Tylko 
o to walczymy.

FS: Skąd wziął się u pana 

pomysł odtworzenia akcji 
„Swój do swego po swoje” 
oraz założenia SPiR SWO-
JAK?

KS: Moim marzeniem od 
zawsze było, by Polska zo-
stała prawdziwym wysoko 
rozwiniętym krajem. Aby 
ten cel osiągnąć, po pierw-

sze, robienie biznesu w kra-
ju nad Wisłą nie może być 
zadaniem karkołomnym. 
Działalność gospodarczą 
trudno się dzisiaj prowadzi 
głównie ze względu na in-
fl ację prawa oraz zbyt ostry 
fi skalizm państwa. Zmiany 
w powyższym zakresie są 

jednak zadaniem dla polity-
ków. Drugą kwestią jest to, 
że potrzebujemy własnego 
handlu, przemysłu i usług. 
To zadanie dla nas, czyli 
konsumentów. I w tym właś-
nie widzę rolę akcji „Swój do 
swego po swoje” oraz SPiR 
SWOJAK. Naszą rolą jest 
edukowanie społeczeństwa 
w zakresie patriotyzmu kon-
sumenckiego oraz informo-
wanie o tym, jakie kapitały 
stoją za daną spółką.

 Dziękujemy za rozmowę 
i życzymy wytrwałości w 
działaniu.

Rozmawiał:
Finansowy Siłacz

Jednym z najmodniejszych tematów współczesnego życia gospodarczego jest zagadnienie 
patriotyzmu konsumenckiego. Dla wielu osób zwracanie uwagi na narodowość podczas za-
kupów trąci zaściankiem. Z kolei inni „głoszą” dokładnie odwrotne poglądy. Aby dojść do 
prawdy, Finansowy Siłacz postanowił porozmawiać z Karolem Skorkiem, prezesem zarządu 
Stowarzyszenia Przedsiębiorców i Rolników SWOJAK. Przedsiębiorcy oraz działacze tej orga-
nizacji mogą poszczycić się tym, iż prowadzą kampanię „Swój do swego po swoje”, czyli jedną 
z najsprawniejszych i najbardziej znanych akcji promujących etnocentryzm konsumencki.
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Jan Stapiński

Jan Stapiński urodził się w 
Jabłonicy Polskiej w 1867 
roku. Chodził do szkoły 

wiejskiej w Kombornii, a edu-
kację kontynuował między 
innymi w Krośnie. Był działa-
czem niepodległościowym i 
ludowym. Władze austriackie 
w związku z jego działalnością 
prowadziły śledztwo i groziło 
mu aresztowanie. Działał na 
rzecz oświaty, a także współ-
tworzył gazety i czasopisma: 
„Kurier Lwowski”, „Gazetę 
Powszechną”. Był redaktorem 
naczelnym „Przyjaciela Ludu” 
oraz autorem wielu broszur. 
Stapiński był jednym z założy-
cieli Stronnictwa Ludowego, a 
także prezesem tej partii w la-
tach 1908-1913 już pod nazwą 
Polskie Stronnictwo Ludowe. 

– Dla Stapińskiego emancy-
pacja chłopów i polepszenie ich 
doli ekonomicznej było rzeczą 
pierwszoplanową. Jako agent 
fi rmy sprzedającej maszyny rol-
nicze, był zmuszony do ciągłych  
podróży. Poznawał osobiście 
wielu chłopów, poznawał gali-
cyjską wieś. Zaczęło w nim na-
rastać przekonanie, że stawał 
się ekspertem w sprawach wiej-
skich, ekspertem w moderniza-
cji polskiej wsi i wprowadzaniu 
ulepszeń i unowocześnień w 
procesach produkcji rolnej tak, 
aby polscy rolnicy mogli bez 
kompleksów konkurować ze 
swoimi zagranicznymi braćmi. 
Stał się prekursorem innowa-
cji i modernizacji polskiej wsi, 
inicjatorem sukcesu polskiego 
rolnictwa i bogactwa polskiego 
rolnika – przybliża tę postać 
Dariusz Deptuch.

Zasiadł w parlamencie au-
striackim, gdzie był wicepre-
zesem Koła Polskiego. Był 
działaczem ludowym także 
w okresie międzywojennym. 
Jako poseł (w latach 1919-
1922 i 1928-1930) reprezen-
tował w sejmie okręg obej-
mujący Krosno, Jasło i Sanok. 
W 1926 roku poparł Józefa 
Piłsudskiego. Z życia politycz-
nego wycofał się w 1934 roku, 
a za swoją działalność nie-
podległościową, 11 listopada 
1937 roku został odznaczony 
Krzyżem Ofi cerskim Orderu 
Odrodzenia Polski. 

Po II wojnie światowej na-
mawiano go do poparcia 
Stronnictwa Ludowego i po-
nownego wydawania „Przyja-
ciela Ludu”, jednak Stapiński 
nie podjął się tego. Wkrótce 
zmarł 17 lutego 1946 w Kroś-
nie i tutaj został pochowany. 

O postaci Jana Stapińskiego 
pamiętają lokalni ludowcy. Z 
inicjatywy Dariusza Deptucha 
na cmentarzu komunalnym 
w Krośnie lokalni działacze 
oddali cześć zmarłemu w 76. 

Kim był Jan Stapiński? Dzisiaj jest patronem jednej z ulic w Krośnie. Jeżeli nawet 
nią nie jeździcie, to z pewnością mijacie ją wielokrotnie jadąc w stronę Korczyny, 
Rzeszowa. Ulica Stapińskiego krzyżuje się z ul. Korczyńską na wysokości Szpitala 
Wojewódzkiego w Krośnie. Jednak co wiemy o samym patronie? Czy był związa-
ny z Krosnem? 

rocznicę śmierci. 
Dariusz Deptuch jest też ini-

cjatorem powstania Fundacji 
imienia Jana Stapińskiego.

– Podczas pobytu na wsi, na 
ziemi haczowskiej, usłyszałem, 
opowieść o życiu Jana Stapiń-
skiego ujawniła mi się jako 
obraz człowieka przywiązanego 
do wielkich wartości, do wierno-
ści Bogu i ojczyźnie, do honoru, 
uczciwości, pomocnej dłoni i 
wielkiej dbałości lokalną spo-
łeczność, w nowoczesność, z jed-
noczesną dbałością o zachowa-
nie wartości lokalnych i tradycji 
– mówi Dariusz Deptuch. 

Czym będzie 
Fundacja Stapińskiego? 
W swoim programie od-

zwierciedlała będzie pełny 
zakres działań i ideologii, 
którym wierny był, i którym 
służył Jan Stapiński. Fundacja 
winna nosić szczytną nazwę 
FUNDACJA LUDOWA IMIE-
NIA JANA STAPIŃSKIEGO. W 
programie fundacji kluczową 
rolę będą miały inicjatywy 
sprzyjające wspieraniu roz-
woju gospodarczego i społecz-
nego polskiej wsi. Programy 
związane z innowacyjnością 
funkcjonowania gospodarstw 
rolnych, wsparciem praw-
nym i fi nansowym rolników. 
Swoje cele fundacja będzie 
starała się osiągnąć poprzez 
tworzenie instytucji dorad-
czych, społecznie uczynnych, 
które będą  bezpośrednio 
wspierały rolników w kon-
taktach z instytucjami sa-
morządowymi, unijnymi itp.

Piotr Dymiński

SPONSORZY FUNDACJI

Mały, wielki %
Płacisz podatki? Nie pozwól, 
żeby państwo zgarnęło 

wszystko! Podaruj swój % ko-
ciakom z krośnieńskiej kociarni. Myślisz, że 1% to niewiele? To 
zależy. Zależy od Twoich dochodów i od potrzeb organizacji, a 
często nawet najmniejsza kwota może wiele zmienić. Jeżeli 1% 
od Twojego podatku to 5 zł, to już zapewniasz posiłek dla kotka 
na 2 dni. Idzie wiosna, a wraz z nią „pojawią się” kocięta, które 
sprowadzone na świat przez nieodpowiedzialnych ludzi będą 
potrzebowały pomocy. Pomóż pomagać tym, którzy bezdomnia-
kom poświęcają część swojego życia. 

Pasjonauci

Jan Stapiński stał się prekursorem 
innowacji i modernizacji polskiej wsi, 
inicjatorem sukcesu polskiego rolnictwa 
i bogactwa polskiego rolnika
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Pokaz mody w Etnocentrum

Pomysłodawcą całego, 
modowego zamieszania 
był Artur Michelis, które-

go śmiało można nazwać jed-
nym z najbardziej kolorowych 
krośnian. Jednak, co ciekawe, 
podczas pokazu zaprezento-
wał stylizacje w czerni i bieli. 
Oprócz Artura, swoje projekty 
zaprezentowały jeszcze cztery 
projektantki z Podkarpacia: 

Justyna Gamoń-Wesołowska 
z Tarnobrzega, Anna Maria 
Zygmunt pochodząca z Lu-
batowej, Viktoria Kovalchuk 
– uczennica krośnieńskiego 
„Szczepanika” oraz Barbara 
Bachota, która stworzyła zna-
ną markę Miluba, a jej ubrania 
można kupić w klimatycznym 
sklepie na krośnieńskim ryn-
ku. Każdy z artystów pokazał 3 

stylizacje, z których część była 
inspirowana motywem etno. 

Podczas wieczoru odbyła się 
również „wieszakowa” wymia-
na ubrań, każdy mógł przy-
nieść ciuch, którego już nie nosi 
i w zamian upolować do swojej 
garderoby fatałaszek przynie-
siony przez kogoś innego. 

Dzięki Fundacji Lanka, z Et-
nocentrum nikt nie wyszedł 

Pięciu projektantów, kilkanaście stylizacji, wymiana ubrań, rozmowy nie tylko o modzie, pyszne jedzenie i niezliczona ilość inspiracji. Tak 
w skrócie można opisać wieczorek modowy, który odbył 12 lutego w Etnocentrum Ziemi Krośnieńskiej.

głodny, były przepyszne prze-
kąski i przepięknie wyglądają-
ce (i jeszcze lepiej smakujące) 
minibułeczki. 

Marzeniem Artura jest, żeby 
modowo rozbudzić Krosno. 
Jednym z pomysłów jest stwo-
rzenie kolekcji ubrań z moty-
wami nawiązującymi do mia-
sta. Podczas wydarzenia można 
było zobaczyć kurtkę jeansową 

z motywem wieży farnej i ele-
mentami szklanymi. 

Podczas rozmowy Artur 
podkreślał, że wydarzenie to 
PIERWSZY wieczorek modo-
wy, co pozwala domyślać się, 
że to nie koniec modowych 
wrażeń w naszym mieście. 

Czekamy na kolejne wyda-
rzenia!

Pasjonauci
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Moulin Rouge, Champs Elysee, 
Luwr, Wieża Eiffl a – z czym jeszcze 
kojarzy nam się Francja? Oczywiście 
ze wspaniałą i wykwintną kuchnią. 
Restauracja Magnolia zaprasza do 
odkrywania francuskiego świata w 
smakach i zapachach – bez koniecz-
ności przekraczania granic. Przynaj-
mniej tych na mapie, bo zapewniamy, 
że granice najwyższego zadowolenia 
i rozpieszczenia kubków smakowych 
oraz relaksu zostaną przekroczone. 

Zapraszamy na Kolację Degustacyjną 
Szefa Kuchni – Goût de France – kola-
cja z wieczorem muzycznym na żywo 
– 19 marca (sobota), godzina 18:00.

Menu kolacji:
– Przegrzebki, groszek zielony
– Grasica cielęca, pieczarki, vol au 

vent
– Perliczka, ratatouille, ziemniaki gra-

tine
– Comber z jelenia, pure z kasztanów, 

grand veneur
– Naleśniki crepe suzette

Muzycznie wieczór umili nam 
Dave Dudek. 

Cena francuskiego wieczoru 
z kolacją to 349 zł /para.

Rezerwacji można dokonać mailo-
wo: hotel@dworkombornia.pl, telefo-
nicznie: 13 435 42 89 lub osobiście w 
recepcji Dworu Kombornia.

Artykuł sponsorowany

Francuski wieczór 
z muzyką na żywo połączony z wyśmienitą kolacją

Zapraszamy Cię do recepcji Dworu Kombornia, gdzie z przyjemnością zapre-
zentujemy naszą ofertę i doradzimy co wybrać. Możesz skontaktować się z nami 
również telefonicznie lub mailowo. Prezent wyślemy wtedy na wskazany adres. 

Serdecznie zapraszamy!

Już niebawem Dzień Kobiet! Pod-
powiadamy kilka kreatywnych po-
mysłów na piękne prezenty!

Wybierz VOUCHER 
Z OSOBISTĄ DEDYKACJĄ

– Voucher do ChocoWine SPA na 
dowolny zabieg pielęgnacyjny lub 

relaksacyjny.

– Voucher na uroczystą kolację do 
Restauracji Magnolia

To świetny pomysł na wspólne spę-
dzenie czasu i posmakowanie wyśmie-
nitych dań skomponowanych specjal-
nie na tę okazję.

– Voucher na francuski wieczór 
muzyczny połączony z romantyczną 

kolacją
19 marca zaprosimy Was na występ 

Dave’a Dudka oraz wyśmienitą kolację.
 

– Voucher do Salonu Win 
Karpackich

Komentowana degustacja win, która 
odbywa się w klimatycznej XVIII-wiecz-
nej piwniczce, po brzegi wypełnionej 
winami – brzmi dobrze, prawda?

Każdy voucher prezentowy przygo-
towujemy z dbałością o najmniejsze 
detale. Dołączymy spersonalizowaną 
dedykację i zapakujemy w ozdobną ko-
pertę. 

PODARUJ TO, CO NAJLEPSZE 
SWOJEJ KOBIECIE!
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Niejasny skład klubu

Radny został honorowym konsulem

Podczas stycznio-
wej (28.01.) se-
sji Rady Miasta 

Krosna prezydent Piotr 
Przytocki, przewod-
niczący Rady Miasta 
Krosna Zbigniew Kubit 
i przewodniczący Klu-
bu Samorządne Kros-
no Marcin Niepokój, 
podziękowali radnemu 
Zbigniewowi Ungeh-
euerowi za trzy lata 
pracy w Radzie Miasta. 
Wygaśnięcie mandatu 
radnego jest wynikiem 
powołania Zbigniewa 
Ungeheuera na sta-
nowisko honorowego 
Konsula Węgier na Pod-
karpaciu.

Samorządowcy po-
dziękowali radnemu za 
zaangażowanie i wkład 
wniesiony w rozwój 
miasta Krosna, podczas 
pełnienia funkcji rad-
nego Miasta Krosna w 
latach 2018-2022 oraz 
pogratulowali miano-
wania na tak zaszczyt-
ne stanowisko. Marcin 
Niepokój dziękował za 

trzy lata wspólnej pracy 
w Klubie Samorządo-
wym. Było to pewnym 
zaskoczeniem, ponie-
waż była to pierwsza 
sytuacja, w której ujaw-
niono, że radny Unge-
heuer należy do Klubu 
Radnych.

W tym szczególnym 
dniu, dziękujemy za po-

dejmowanie wielu inicja-
tyw na rzecz krośnień-
skiej społeczności oraz 
owocną współpracę, któ-
rą z sympatią będziemy 
wspominać – napisali 
we wspólnym liście gra-
tulacyjnym prezydent i 
przewodniczący Rady 
Miasta Krosna.

Z dumą przyjęliśmy 

wiadomość o mianowa-
niu pana na Konsula 
honorowego Węgier w 
Polsce. Jest to niewątpli-
wie wyróżnienie i dowód 
zaufania. Wierzymy, że 
misja, jaką jest pełnienie 
prestiżowej funkcji kon-
sula honorowego, przy-
służy się do zacieśniania 
relacji Krosna i Węgier, a 

przede wszystkim z na-
szymi miastami partner-
skimi Zalaegerszeg oraz 
Sarospatak – czytamy 
dalej w liście od władz 
miasta.

Zbigniew Ungeheuer 
przygotował na tę oko-
liczność wystąpienie, w 
którym przypomniał hi-
storię swoich działań i 
podejmowanych inicja-
tyw na polu współpracy 
polsko-węgierskiej. 

– Moja ponad dwu-
dziestoletnia społeczna 
praca, polegająca na 
promowaniu postaci 
Roberta Wojciecha Por-
tiusa, jako niezwykłej 
ponadczasowej kroś-
nieńskiej osobowości sta-
ła się moją pasją – mówił 
Zbigniew Ungeheuer. 
Podziękował też wła-
dzom miasta i radnym 
za wspólną pracę w ra-
dzie Miasta Krosna.

Jego miejsce wradzie 
Miasta Krosna zajmie 
prawdopodobnie Da-
ria Balon, która także 
startowała z listy Plat-

Zbigniew Ungeheuer pożegnał się z Radą Miasta Krosna. Został powołany na stanowisko honorowego Konsula 
Węgier. Radny pełnił swoja funkcję od wyborów w 2018 roku, kiedy startował z listy Platformy Obywatelskiej. 

formy Obywatelskiej, a 
uzyskała tylko o jeden 
głos mniej. Daria Balon 
była już radną Krosna w 
latach 2006-2018. 

Przewodniczący Klu-
bu PiS, Paweł Krza-
nowski był podwójnie 
zaskoczony tym wyda-
rzeniem. – Nie poin-
formowano nas, że bę-
dzie taka uroczystość. 
Gdybym wiedział, na 
pewno też wzięlibyśmy 
udział i podziękowali 
za wspólne 3 lata pracy 
w samorządzie – mówi 
Paweł Krzanowski, 
zapytany o to, dlacze-
go jego Klub nie wziął 
udziału w uroczystości. 
Dodatkowo zaznaczył, 
że nie miał pojęcia, że 
radny Ungeheuer nale-
ży do Klubu Samorząd-
ne Krosno. 

Piotr Dymiński

Przez trzy lata, na 
ofi cjalnej stronie 
Miasta Krosna, 

radny Zbigniew Unge-
heuer fi gurował jako 
przedstawiciel „Plat-
forma Obywatelska”, 
podobnie jak Tomasz 
Biały, również wybrany 
do Rady z listy PO. Pan 
Zbigniew brał też udział 
w politycznych wystą-
pieniach, konferencjach 
prasowych Platformy 
Obywatelskiej, jako 
przedstawiciel partii w 
Radzie Miasta. Tymcza-
sem Klub Samorządne 
Krosno, jest klubem 
bezpartyjnym, wręcz 
szczycącym się niean-
gażowaniem w politycz-
ne spory. Tym bardziej 
ogłoszenie, że radny 
Zbigniew Ungeheuer 
przez trzy lata należał 
do tego klubu było za-
skoczeniem. 

Zwróciliśmy się z py-
taniami do Biura Rady 

i otrzymaliśmy odpo-
wiedź, że już 19 grudnia 
2018 Przewodniczący 
Klubu zgłosił powstanie 
Klubu Radnych Miasta 
Krosna pod nazwą: Sa-
morządne Krosno. W 
piśmie tym wskazał, iż 
Klub liczy 12 członków – 
radnych Miasta Krosna.

Na razie nie wiemy, 
czy do zgłoszenia dołą-
czono deklaracje rad-
nych, albo ich wykaz. 
Wiadomo jednak, ze 
z list Samorządnego 
Krosna wybrano w 2018 
roku 10 radnych, a z list 
PO 2 radnych. Pozostali 
radni zostali zgłoszeni 
jako członkowie Klubu 
PiS. Tym samym 12 rad-
nych oznaczałoby osoby 
wybrane z komitetów: 
Samorządne Krosno i 
Platforma Obywatel-
ska. Jednak na ofi cjal-
nej stronie Krosno.pl 
nie umieszczono takiej 
informacji przez 3 lata. 

Dopiero po naszych za-
pytaniach edytowano 
listę, tak, że radny To-
masz Biały został dołą-
czony do Samorządnego 
Krosna. W efekcie lista 
przestała być alfabe-
tyczna. Niejasna jest też 
przyczyna tej zmiany, 
jeśli radny był zgłoszo-
ny do Klubu już w 2018 
roku, a teraz nic się nie 
zmieniało. Staramy się 
o dalsze wyjaśnienia w 
tej sprawie, jednak Biu-
ro Rady nie odpowiada 
zbyt szybko. Powstaje 
tez pytanie: Czy sami 
radni PO wiedzieli, że 
zostali zapisani do Klu-
bu? 

Warto podkreślić, że 
art. 13 Konstytucji RP 
zakazuje funkcjonowa-
nia organizacji, które w 
swoim działaniu prze-
widują możliwość utaj-
niania członkostwa.

Piotr Dymiński

Podczas uroczystości pożegnania radnego 
Zbigniewa Ungeheuera, w związku z jego 
powołaniem na stanowisko honorowego 
Konsula Węgier na Podkarpaciu, pojawiła 
się informacja, że przez 3 lata należał on do 
Klubu Samorządne Krosno. To zaskakujące. 

Podoba Ci się to co robimy? Wesprzyj KrosnoSferę! Fundacja Pasjonauci: Santander Bank Polska 05 1090 2590 0000 0001 3762 3216
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MPGK produkuje już więcej energii 
niż zużywa

Aktualnie Kroś-
nieński Holding 
Komunalny po-

siada 10 instalacji prądo-
twórczych, a kolejnych 
pięć jest w budowie. 
Najwięcej energii Spółka 
wytworzyła w elektrocie-
płowni biomasowej, tj. 
blisko 8,3 tys. MWh, co 
stanowi 72% ogółu wy-
produkowanej energii. Z 
elektrowni biogazowych 
pochodziło ponad 2,4 
tys. MWh, tj. 21% ogółu 
energii, z instalacji foto-
woltaicznych 579 MWh, 
czyli 5%, a udział elek-
trowni wodnej w Sienia-
wie w produkcji energii 

wyniósł 231 MWh, tj. 2% 
całości energii wyprodu-
kowanej przez Spółkę w 
skali 2021 roku.

Największa produk-
cja energii odnotowana 
została w miesiącach 
jesienno-zimowych, tj. 
między innymi w paź-
dzierniku czy listopadzie 
ub. roku, kiedy prężnie 
pracowała turbina ORC. 

Energia elektryczna 
produkowana przez 
Spółkę w całości jest tzw. 
energią zieloną i bazuje 
na odnawialnych źród-
łach energii. 

Produkcja energii 
elektrycznej powiązana 

jest ściśle z działającym 
w Krośnieńskim Holdin-
gu Komunalnym syste-
mem autokonsumpcji. 
To oznacza, że Spółka 
maksymalizuje zużycie 
na własne potrzeby ener-
gii, którą produkuje we 
własnych źródłach. Z 
uwagi jednak na różne 
lokalizacje poszczegól-
nych instalacji i Zakła-
dów, Spółka korzysta z 
usługi przesyłu energii 
publicznymi sieciami 

elektrycznymi. Wszyst-
kie obiekty Spółki obję-
te systemem autokon-
sumpcji rozliczane są 
łącznie w systemie onli-
ne, a powstające w ten 
sposób chwilowe nad-
wyżki czy niedobory są 
równoważone na rynku 
bilansującym, poprzez 
zakup energii na gieł-
dzie na pokrycie chwilo-
wych niedoborów, bądź 
sprzedaż wyproduko-
wanych nadwyżek.

– Można powiedzieć, 
że jesteśmy o krok od sa-
mowystarczalności ene-
regtycznej. Dzięki temu, 
że mamy w Spółce system 
autokonsumpcji energii 
elektrycznej, maksyma-
lizujemy zużycie energii 
wyprodukowanej we 
własnych źródłach w 
miejscu jej wytworzenia 
i na własne potrzeby – 
mówi Janusz Fic, prezes 

Krośnieńskiego Holdin-
gu Komunalnego. – Ilość 
energii produkowanej i 
zużywanej nie bilansuje 
się jednak na bieżąco, co 
sprawia, że musieliśmy 
ją bilansować na rynku 
bilansującym, okresowo 
sprzedając nadwyżki lub 
pokrywając niedobory 
– dodaje prezes J. Fic. 

***
Celem Krośnieńskiego 

Holdingu Komunalne-
go, który jest członkiem 
Krośnieńskiego Klastra 
Energii, jest samowy-
starczalność energe-
tyczna i dlatego Spółka 
już realizuje kolejne 
inwestycje w zakresie 
rozbudowy instalacji 
prądotwórczych oraz 
przygotowuje plany i 
dokumentację na na-
stępne.

Spółka jest w trakcie 
budowy pięciu kolej-

nych instalacji fotowol-
taicznych. Powstają one 
na terenie Regionalne-
go Centrum Odzysku 
Odpadów w Krośnie, 
Oczyszczalni ścieków, 
Zakładu Uzdatniania 
Wody „Wisłok” w Sienia-
wie oraz przy ul. Fredry. 
Ich łączna moc wyniesie 
ok. 600 kW.

Największa z nowo 
budowanych instalacji 
powstaje na dachu no-
wej kompostowni znaj-
dującej się na terenie 
Regionalnego Centrum 
Odzysku Odpadów w 
Krośnie, a jej moc wyno-
si ok. 243 kW. Druga, o 
mocy blisko 200 kW, po-
wstaje przy krośnieńskiej 
Oczyszczalni Ścieków, a 
trzecia, o mocy ok. 74 kW, 
na terenie ZUW „Wisłok” 
w Sieniawie. Instalacje 
fotowoltaiczne budo-
wane przy ul. A. Fredry 
powstają w sąsiedztwie 
Krośnieńskiego Holdingu 
Komunalnego, na dachu 
budynku MKS Krosno 
oraz na dachu warsztatu 
MPGK Krosno. Ich moc 
wynosić będzie 27 kW i 
50 kW. 
Łączny koszt realizo-

wanych inwestycji to ok. 
1,7 mln zł, przy czym 
część z nich jest reali-
zowana jest w ramach 
pilotażowego programu 
Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej 
– Ciepłownictwo powia-
towe i ich budowa jest 
dofi nansowany w wyso-
kości ok. 440 tys. zł.

Po zakończeniu bu-
dów łączna moc instala-
cji prądotwórczych Kroś-
nieńskiego Holdingu 
Komunalnego wyniesie 
3445 kW.

Wioletta 
Zimmermann-Szubra

Bilans energetyczny Krośnieńskiego 
Holdingu Komunalnego za 2021 rok 
wskazuje, że w skali roku Spółka wypro-
dukowała więcej energii elektrycznej niż 
jej zużyła. Produkcja energii wyniosła 11 
514 MWh, a zużycie 11 181 MWh. Dzię-
ki realizowanym inwestycjom i budowie 
kolejnych instalacji osiągnięty wynik w 
przyszłości będzie jeszcze lepszy.

Koncert zdobywcy III miejsca 
w Konkursie Chopinowskim

Martín García García 
– ten charyzmatyczny 
pianista hiszpański uro-
dził się w 1996 roku. 
Rozpoczął naukę gry 
na fortepianie już w 
wieku 5 lat, początko-
wo u Natalii Mazoun i 
Ilyi Goldfarba. Obecnie 
jest studentem w Escu-
ela Superior de Música 
Reina Sofía w Madry-
cie w klasie prof. Galiny 
Egujazarowej oraz Man-
nes School of Music w 
Nowym Jorku w klasie 

Jerome’a Rose’a. Piani-
sta zdobył nagrody na 
wielu konkursach pia-
nistycznych w rodzin-
nej Hiszpanii, m.in. w 
Barcelonie, San Seba-
stian i Madrycie oraz 
poza granicami (m.in. 
w Moskwie). W 2021 
roku zdobył I nagrodę 
na Międzynarodowym 
Konkursie Pianistycz-
nym w Cleveland oraz 
III nagrodę i nagrodę 
za najlepszy koncert 
na 18. Międzynarodo-

wym Konkursie im. F. 
Chopina w Warszawie. 
Ma na swoim koncie 
liczne recitale i kon-
certy z orkiestrami w 
Hiszpanii i USA, odbył 
m.in. tournée z Freixe-
net Symphonic Orche-
stra pod batutą Josepa 
Ponsa. Brał udział w 
wielu festiwalach i kur-
sach mistrzowskich, w 
tym u nieżyjącego już 
wybitnego pianisty i pe-
dagoga Wladimira Kraj-
niewa.

13 marca 2022 na scenie Regionalnego Centrum Kultur Pogranicza od-
będzie się recital zdobywcy III miejsca w Konkursie Chopinowskim. Mar-
tín García García to kolejny fi nalista, którego publiczność będzie mieć 
okazję oklaskiwać. 

Regionalne Centrum Kultur Pogranicza w Krośnie, ul. Kolejowa 1
13 marca 2022, godzina 17.00

Bilety: 50 zł, 40 zł z Krośnieńską Kartą Mieszkańca
* Osoby zaszczepione na Covid-19 proszone są o wybór biletu z certyfi katem. Prosimy 

o zabranie ze sobą Unijnego Certyfi katu Covid. Wydarzenie odbywa się w reżimie sani-
tarnym zgodnie z wytycznymi GIS. Do odwołania obowiązuje nakaz zasłaniania nosa i 

ust oraz dezynfekcja rąk. 
Bilety w sprzedaży w kasie RCKP:

Regionalne Centrum Kultur Pogranicza, ul. Kolejowa 1 (p. 234)
Godziny otwarcia kasy RCKP: poniedziałek-piątek 10.00-17.30 oraz na godzinę 

przed wydarzeniem oraz w sprzedaży online: https://bilety.rckp.krosno.pl/
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Kuźnia Światła zaprezentowała wy-
bór zdjęć powstałych w ramach 
konkursu na zdjęcie miesiąca. 

Jest to cykliczny konkurs organizowany 
wśród uczestników Kuźni. Każdego mie-
siąca uczestnicy prezentują swoje prace, 
z których wyłaniane są te najlepsze. Przy-
sługuje im miano zdjęcia miesiąca Kuźni 
Światła i prezentowane są na stronie in-
ternetowej Kuźni.

Krośnieńska Grupa Fotografi czna Ca-
merra Obscura przywiozła do Jarosławia 
fragment wystawy „Idą święta”. Na 9 zdję-
ciach Camera pokazała fenomen świąt Bo-
żego Narodzenia przez pryzmat przygo-
towań do tego niezwykłego czasu. Całość 
wystawy można obejrzeć na stronie inter-
netowej grupy www.cameraobscurra.pl

Wystawa Podkarpackie Teraz udowad-
nia, że mimo różnic wykształcenia, wieku, 
doświadczenia fotografi cznego – fotografi a 
łączy a nie dzieli! (…) Tematyka prezen-
towanych zdjęć jest różnorodna, tak samo 
jak każdy z prezentowanych klubów. Właś-
nie w tej różnorodności, w tych odmien-
nych wizjach otaczającego świata można 
zauważyć siłę tego wydarzenia! Byliśmy 
świadkami zderzenia światów jakimi są 
fotografi e amatorów/pasjonatów oraz za-
wodowców/profesjonalistów! Bardzo dzię-
kujemy za obecność, trafność spostrzeżeń i 
dyskusję – napisali organizatorzy.

Oprócz grup z Krosna swoje prace za-
prezentowali także: Rzeszowskie Stowa-
rzyszenie Fotografi czne, Fotoklub Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku – Uniwersytet 
Rzeszowski, Mielecka Grupa Fotografi cz-
na, Jarosławski Klub Fotografi czny Atest 
2000, Klub Fotografi czny Atest 70, Klub 
Fotografi czny Fotowinnica Węgrzyn.

Fotografi e można obejrzeć w  Galerii 
Rynek w Jarosławiu.

WT

W sobotę 5 lutego 2022 r. w Jarosławiu odbył się wernisaż wystawy fotografi cznej stowarzyszeń i 
Klubów fotografi cznych z Podkarpacia – „PODKARPACKIE TERAZ”. Organizatorem wystawy (to już 7. 
edycja) jest Jarosławski Ośrodek Kultury i Sztuki. W wystawie wzięły udział trzy grupy fotografi cz-
ne z Krosna: Kuźnia Światła, Camera Obscurra i Fotoklub Regionalnego Centrum Kultur Pogranicza

Pokazali swoje fotografi e!
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